

to whom has been referred the Petition of the Prothonotaries of the District of *Montreal*, which was lost on Friday last, by the adjournment of the House, be revived.

Resolved, That this House will, upon Friday next, resolve itself into the said Committee.

On motion of Mr. *Davidson*, seconded by Mr. *Molson*,

Ordered. That the Order of the Day, for the House in Committee, on the Bill to ratify and confirm the Provisional Articles of Agreement between the Commissioners of *Upper and Lower-Canada*, and which was lost by the adjournment of the House on the twenty-fourth February last, be revived.

Resolved, That this House will, upon Friday next, resolve itself into the said Committee.

Ordered, That the said Order be the first Order of the Day to be proceeded upon.

A Petition of divers Inhabitants of the County of *Cornwallis*, whose names are thereunto subscribed, was presented to the House by Mr. *Borgia*, and the same was received and read; setting forth, That the inhabitants of the lower parts of the District of *Quebec*, suffer materially in their interests, by reason of the remoteness of the seat of jurisdiction, a great number of them being under the necessity of travelling more than sixty leagues to obtain justice. That the heavy expenses occasioned by remoteness of situation, exclude the less opulent class of inhabitants from their recourse to the Tribunals, when assailed in their persons or property; which in the sequel places this class of men at the discretion of the rich, who derive a power of oppressing them with impunity, from their absolute inability to meet the enormous expenses inevitably attendant upon legal proceedings carried on at such a distance, which is absolutely contrary to the spirit of His Majesty's Government, which intends that justice be placed equally within the reach of all. That the Circuit Courts established in this part of the District of *Quebec*, under the Provincial Statute thirty-fourth *George III.* Chapter Sixth, are rather prejudicial than otherwise, from the number of the Causes being so large, and the duration of their sittings so short, that it is impossible to obtain a perfect hearing previously to Judgment; and even should a greater space of time be allotted to business, the Petitioners would even then obtain a remedy of the slightest of their wrongs alone, and that in important matters recourse must be had to the jurisdiction established in the capital City. That besides, in Criminal matters, the crime very often remains unpunished, through the inconvenience there is in conveying offenders to the Common Gaol of the District. Lastly, that the Petitioners are of opinion, that it would be highly beneficial to them, that the District of *Quebec* should be divided fifteen leagues below the City, and that a jurisdiction similar to that at *Three-Rivers*, should be established at *Kamouraska*, which would preserve that equality of distance which exists with respect to the jurisdiction already established in this Province. Wherefore the Petitioners pray, that the House will take the premises into consideration, and adopt such measures as in their wisdom they may deem more advantageous for the public.

Mr. *Borgia*, seconded by Mr. *Lagueux*, moved, that the said Petition be referred to a Special Committee of seven Members, and with orders to the Committee to send for persons and papers, and to report thereon with all convenient speed.

Mr. *Viger*, seconded by Mr. *Panet*, moved, in amendment to Mr. *Borgia's* motion, to leave out the word "orders," and to substitute the word "power."

The question being put on the motion of amendment, it was agreed to by the House.

Then the question was put on the main motion, as amended, which was agreed to, and

Resolved, accordingly.

Ordered, That Mr. *Borgia*, Mr. *Panet*, Mr. *Vanselson*, Mr. *Viger*, Mr. *Robitaille*, Mr. *Fournier*, and Mr. *Després*, do compose the said Committee.

Mr.

cial auquel avoit été référée la Pétition des Protonotaires du District de *Montréal*, qui a été perdu par l'ajournement de cette Chambre Vendredi dernier, soit rétabli.

Résolu, Que Vendredi prochain, cette Chambre se formera en ledit Comité.

Sur Motion de Mr. *Davidson*, secondé par Mr. *Molson*,

Ordonné, Que l'Ordre du jour du vingt-quatrième de Février dernier, pour que cette Chambre se forme en Comité sur le Bill pour ratifier et confirmer les Articles de l'Accord Provisionnel entre les Commissaires du *Haut et du Bas-Canada*, et qui a été perdu par l'ajournement de la Chambre ce jour-là, soit rétabli.

Résolu, Que, Vendredi prochain, cette Chambre se formera en ledit Comité.

Ordonné, Que ledit Ordre sera le premier Ordre du jour.

Une Pétition de divers Habitans du Comté de *Cornwallis*, dont les noms y sont soussignés, a été présentée à la Chambre par Mr. *Borgia*, laquelle a été reçue et lue; exposant, Que les Habitans de la partie inférieure du District de *Québec* souffrent beaucoup dans leurs intérêts de l'éloignement du siège de la Jurisdiction, un grand nombre se trouvant obligé de faire plus de soixante lieues, pour demander et se faire rendre justice. Que les dépenses considérables causées par la distance des lieux, privent la classe la moins opulente des Habitans d'avoir recours aux Tribunaux, lorsqu'elle se trouve attaquée, soit dans sa personne ou dans ses biens, ce qui dans ses conséquences place cette classe d'hommes à la merci des riches, qui peuvent l'opprimer impunément par l'impossibilité où elle se trouve de faire face aux dépenses énormes nécessitées par une procédure qui se fait dans un lieu si éloignée: ce qui est absolument contraire à l'esprit du Gouvernement de Sa Majesté, qui veut que la Justice soit également mise à la portée de tout le monde indistinctement. Que les Cours de Tournées établies dans cette partie du District de *Québec*, d'après le Statut Provincial de la trente-quatrième année, *Geo. III.* Chapitre Six, sont plus préjudiciables qu'avantageuses, vu que le nombre des Causes est si considérable, et le tems de leur Session si court, qu'il est impossible de pouvoir se faire entendre parfaitement avant d'être jugé, et quand bien même on donneroit plus de tems aux affaires, les Pétitionnaires n'obtiendroient encore un remède qu'aux plus petits de leurs causes, et que lorsqu'il s'agit d'affaires importantes, il faut qu'ils aient recours à la Jurisdiction établie à la Ville Capitale. Qu'en outre, en matières criminelles, le crime demeure très-souvent impuni par l'inconvénient que l'on rencontre à faire conduire les délinquans jusqu'à la Prison Commune du District. Qu'enfin les Pétitionnaires croient qu'il leur seroit très-avantageux que le District de *Québec* fût divisé à quinze lieues plus bas que la Ville, et qu'une Jurisdiction semblable à celle des *Trois-Rivières* fut établie à *Kamouraska*, ce qui conserveroit la distance égale des Sièges de Jurisdiction déjà établis en cette Province. C'est pourquoi les Pétitionnaires prient la Chambre de prendre en considération les exposés ci-dessus, et d'adopter telles mesures que, dans sa sagesse, elle croira être avantageuses au Public.

Mr. *Borgia* a proposé, secondé par Mr. *Lagueux*, Que ladite Pétition soit référée à un Comité de Sept Membres, et qu'il soit enjoint au Comité d'envoyer querir personnes et papiers, et pour faire rapport sur icelle, avec toute la diligence convenable.

Mr. *Viger* a proposé en amendement à la Motion de Mr. *Borgia*, secondé par Mr. *Panet*, De retrancher les mots "et qu'il soit enjoint au Comité," et de substituer "avec pouvoir."

La question étant mise sur la motion d'amendement, elle a été accordée par la Chambre.

Alors la question a été mise sur la motion principale, telle qu'amendée, elle a été accordée, et

Résolu, en conséquence.

Ordonné, Que Mr. *Borgia*, Mr. *Panet*, Mr. *Vanselson*, Mr. *Viger*, Mr. *Robitaille*, Mr. *Fournier* et Mr. *Després* composent ledit Comité.

Mr.

Pétition of
Cornwallis,
praying for a
division of the
District of Que-
bec.

Pétition de
Cornwallis de-
mandant une
Division du Dis-
trict de Québec.

Referred.

Référée.